
Hind 7 krooni

Vaata ka www.vali.ee/valiuudised

Nr. 96 (1326) 

Kolmapäev,  

12. detsember 2007 

LÜHIDALTTÄNA LEHES:

Põltsamaa 
haigla sai uue 
röntgeniapa-
raadi

Kiriku töö on 
muutunud 
projektipõhi-
seks

Palgatase 
Kesk-Eestis 
pole kiita

Adavere lasteaias saab 
näha vanaaegseid kuu-
seehteid

Reedel pandi Adavere 
lasteaias üles näitus va-
naaegsetest jõuluehetest. 
Mõned uunikumidest on 
viiskümmend või rohkemgi 
aastat vanad, pärinedes ko-
gunisti vana-vana-vanemate 
aegsetest jõuludest. Ehteid 
tõid kodudest nii lapsed kui 
kasvatajad. Näitus viitab 
lastele, kuidas tähistati 
jõulusid palju aastaid enne 
neid. Mudilastel on võima-
lik näha kuuseehteid, mida 
praegusel ajal enam kusa-
gil müügis ei ole. Adavere 
lasteaias on juba varasemast 
lastele pidevalt vanarahva 
traditsioone ja kombeid 
tutvustatud ning traditsioon 
jätkub. Jõuluehete näitus on 
tekitanud huvi ka  Adavere 
ja ümberkaudsete külade 
täiskasvanutes, kes seda 
näitust usinasti vaatamas on 
käinud. VU
Võistlustantsijad said 
finaali

Detsembrikuu esimesel 
päeval toimus Kehra Spor-
dihoones karikavõistluste 
finaaletapp võistlustantsus, 
kus võistlesid klassid D ja 
vaba. Võistlusel osales ka 
Põltsamaa tantsupaar Ursu-
la Rummel ja Miko Saviauk 
tantsukoolist Revalia , kes 
tantsivad D-Junior 1 klassis. 
Noored tantsisid end finaali, 
saavutades standardtantsu-
des esi- ja ladina-ameerika 
tantsudes seitsmenda koha. 
Edukas tantsupaar astub 
üles ka aastalõpupeol Põltsa-
maal.

 
MERIKE NOOL 

Jõgeval kuulutati 
jõulurahu kogu Eesti 
rahvale

Eesti Evangeelse Luterli-
ku Kiriku peapiiskop Andres 
Põder kuulutab teisipäeval 
Jõgeval välja jõulurahu kogu 
Eesti rahvale. “Peapiiskop 
Andres Põder on toonitanud, 
et andeksandmist, hoolitsust 
ja lepitust vajab iga pere, 
kogukond ja rahvas,” ütles 
linnapea Viktor Svjatõšev. 
“Need sõnad on eriti süga-
va sisuga advendiajal ning 
jõulude lähenedes.” Linna-
pea sõnul on eriliselt ilus ja 
uhke tunne, et jõulusõnum 
Jõgevalt jõuab kõikidesse 
Eestimaa paikadesse talvel, 
mil oleme alustanud Eesti 
vabariigi 90. aastapäeva 
tähistamist. 

Tava kuulutada jõulura-
hu välja Jõgeval kui Eesti-
maa külmapoolusel ja Eesti 
jõuluvana kodulinnas sai 
alguse möödunud aastal. 

Kunstiselts avas aastanäituse
Esmaspäeval avati 
Põltsamaa kultuurikes-
kuses pidulikult kuns-
tiseltsi graafika-aasta 
käigus tehtud tööde 
näitus, mis on ühtlasi 
ka seltsi aastanäitu-
seks. Tööde autorid on 
lõpetanud viieaastased 
kujutava kunsti kur-
sused ja lisaks sellele 
läbinud möödunudaas-
tase koopia-aasta ja tä-
navuse graafika-aasta.

Näituse pidulikule ava-
misele oli tulnud palju rah-
vast. Kohal olid nii omak-
sed kui ka tuttavad, nii 
kunstiõpingutest tuntud 
näod kui ka teised kunsti-
huvilised linnakodanikud. 
Põltsamaa linnapea piidles 
pikalt iga näitusetööd ja 
tunnistas, et Põltsamaalt 
võrsunud kunstnike tööde 
tase on tõesti hea. Seda 
mainis ta mitmel korral 
ka oma avakõnes mitmeid 
kordi.

“Ma ei räägi seda niisa-
ma suusoojaks. On näha, et 
inimesed on palju õppinud 
ja tegemist on kunstitööde-
ga,” iseloomustas Aiaots.

Linnapea soovitas näi-

tuse ringlema lasta ka 
väljaspool kodulinna, et 
see rahva jaoks kaotsi ei 
läheks või viia see kogunis-
ti Põltsamaa sõpruslinna 
Skrundasse. 

15 aastat kunstiseltsi 
Põltsamaal

Möödunudaastase koo-
pianäitusega ja seltsi aas-
tanäitusega tähistati seltsi 
asutamise kümnendat aas-
tapäeva. Tänavu aga täitub 
viisteist aastat sellest, mil 
Põltsamaal asutati esime-
sed kunstikursused. Ethel 
Hakkaja, kes on olnud selle 
kõige algatajaks ja jätku-
valt eestvedajaks, avaldas, 
et ilmselt on tänavune 
tähtpäev möödunudaas-
tasest veelgi olulisem. Oli 
see teetähis ju kogu siinse 
kunstiõppe alustalaks. 

Üleeile avatud näitu-
sel eksponeeritud tööde 
autorid on lõpetanud viie-
aastased kujutava kunsti 
kursused. Lisaks sellele 
on nad osalenud möödu-
nudaastase koopia-aasta 
ja tänavuse graafika-aasta 
tegemistes.

Kunstnike graafika-

õpe toimus kahes jaos. 
Kevadisel semestril tehti 
kõrgtrükki.

“Tulid nii head tööd, et 
lisasime need kevadisele 
näitusele,” nimetas juha-
taja. Sügisesel semestril 
läbiti sügavtrükitehni-
ka. Enamasti koosnebki 
praegune väljapanek just 
viimastest töödest. 

Nüüd hakatakse tege-
ma suurt kunsti

Kunstikooli  juhata-
ja Ethel Hakkaja lubas 
näituse avakõnes, et kui 
möödunud aastal oli aas-
tanäituse puhul tegemist 
koopianäitusega ja tänavu 
graafikanäitusega, mis on 
mõlemad tehnilised tööd, 
siis loodetavasti hakatakse 
nüüd tegema ka temaatilist 
suurt kunsti. 

“Põltsamaa inimesed 
on väga uudishimulikud ja 
õpihimulised,” iseloomustas 
Hakkaja linna kunstnikke. 

Kahjuks ei olnud kõik 
näitusetööde autorid ava-
pidustustele tulnud. Ilmselt 
mängis siin oma osa jõulu-
kuu kiire iseloom. 

Uus põlvkond on pea-
le kasvamas

Näituse avamisele oli 
tulnud Põltsamaa Kunsti-
kooli õppejõud Anna Mägi, 
kes oli näituse kohal koos 
oma ema ja pisitütrega. 
Sündmuse seekordseks 
eripäraks võiski nimetada 
just seda, et näitusele oli 
tulnud palju väikesi lap-
si. Küllap loodetakse nii 
mõnestki neist Põltsamaa 
tulevasi kunstnikke vor-
mida.

Pidulikuma osa lõpe-
tuseks tutvustas Anna 
Mägi jooniste abil rahvale 
kõrg- ja sügavtrükitehnika 
eripära. Väino Valdmann 
tutvustas arvutigraafika 
tehnilist külge.

Nagu näituseavamis-
tel tavaks saanud, söödi 
pärast puuvilju ja kommi 
ning arendati vabas vormis 
vestlusi.

Näitus jääb avatuks 28. 
detsembrini.

ÜLLE LÄTTE

Õpilaskodu 
neiud laulsid 
end publiku 
südamesse

Kunstiseltsi aastanäituse avamisele oli sel korral tulnud rohkesti väikseid kunstihuvilisi. Pildil jagab oma kunstielamust vaataja-
ga Põltsamaa linnapea Jaan Aiaots (pildil vasakul).
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Riik toetab õnnelikku lapsepõlve
Õnnelikud on need 

pered, kes oma 
noorimad liikmed 

võivad kerge südamega las-
teaeda viia.  Teadmine, et 
laps on tublide õpetajate 
hoole all, sõbralikus ja aren-
davas keskkonnas, mängib 
põnevaid mänge, toituvad 
tervislikult, annab vane-
male meelerahu. Nõnda 
saab ta päevasel ajal oma 
ametitööle pühenduda, et 
õhtul jälle olla hea vanem 
oma põnnile.

Ajal, mil Eestis sünnib 
ikka veel liialt vähe lap-
si, ei jätku neile kõigile 
sealjuures siiski lasteaias 
kohta. Samuti on lasteaia 
õpetajate palgad ebaüht-
lased ning oma kesisuses 
nurinat tekitavad. Ka iga 
ema-isa tahab, et tema 
lapsega tegelevad parimate 
isiksuseomadustega oma 
tööle pühendunud inime-
sed. Üheks oluliseks tegu-
riks selliseid inimesi leida 
ja hoida on töötasu. 

Neli aastat tagasi sidu-
sime Türi linnas lasteaia 
pedagoogide palgad üldha-
riduskoolide pedagoogide 
palkadega. Ning vist olime 
maakonnas ka esimesed. 
Palgad olid küll kooliga võr-
reldes aastases nihkes, kuid 
siiski kergitas see oluliselt 
palgataset ning andis tööta-
jatele kindlustunde. Nüüd 
on ühel või teisel moel sama 

teed läinud paljud oma-
valitsused, kuid ikkagi on 
veel praegugi teadaolevalt 
madalaim kõrgharidusega 
lasteaia õpetaja palk 4900 
krooni, kõrgeim 9100.  On 
aeg astuda samm edasi ning 
võtta eesmärgiks, et riigi 
poolt tavakooli õpetajatele 
ettenähtud palgatõusust 
saaksid osa ka lasteaia 
õpetajad.

Lasteaedade elu, seal-
hulgas töötajate palkasid, 
määrab ja korraldab koha-
lik omavalitsus. Kuid riik 
tahab omavalitsustele siin 
tuge pakkuda. Riigikogus 
on menetlemisel seaduse-
muudatus, mille eesmärk 
on toetada lasteaia õpetaja-
te palgatõusu,  lasteaedade 
õpikeskkonna parandamist 
ning uute lasteaedade ehi-
tamist.  Valitsuskoalit-
sioon on kokku leppinud, 
et kahel järgmisel aastal 
eraldatakse lasteaedade 
toetamiseks 300 miljonit 

krooni ning aastatel 2010 
ja 2011 on aastane toetus 
400 miljonit.

Mida selle raha eest 
saab?

Pool järgmise aasta ra-
hast on mõeldud uute las-
teaiakohtade loomiseks. 
Raha eraldatakse projek-
tipõhiselt, arvestades uute 
kohtade vajadust ning koos-
kõla omavalitsuse aren-
gukavaga. Tähelepanelik 
tuleb olla selles, et pool 
ehitise kogumaksumusest 
tuleb välja käia vallal-lin-
nal endal ning et kavas on 
määratleda väikseimaks 
toetuseks 2,5 miljonit kroo-
ni. Seal, kus on vajalik ühe 
rühma ruumide remont või 
lõpuni ehitamine, on võima-
lik endiselt taotleda toetust 
hasartmängumaksu regio-
naalsete investeeringute 
programmist. Samuti on 
võimalik kasutada Euroopa 
Liidu toetusmeetme „Koha-
like avalike teenuste aren-
damine” vahendeid, kus 
omafinantseeringu protsent 
on vaid 15.

Teine osa jaotub kõigi 
lasteaedade vahel vastavalt 
rühmade arvule. Arvesta-
des, et selle aasta alguse 
seisuga oli Eestis 2980 las-
teaiarühma, saab prognoo-
sida iga rühma toetussum-
maks ligi 50 000 krooni, 

alates 2009. aastast suure-
neb see veel veerandi võrra. 
Seda raha võib kasutada 
nii palkade maksmiseks 
kui ka lasteaia õpikeskkon-
na parandamiseks. Kuid 
ühe tingimuse riik siiski 
seab. Kogu toetussumma 
makstakse välja juhul, kui 
omavalitsus kehtestab las-
teasutuse kõrgharidusega 
õpetaja palga alammäära 
vähemalt tavakooli noorem-
pedagoogi palgaalammää-
ra tasemel ning lasteaia 
keskeriharidusega õpetaja 
palgamääraks sellest vä-
hemalt 85%. Prognoosi ko-
haselt saab siis uuel aastal 
kõrgharidusega lasteaia-
õpetaja vähemalt 9360-
kroonist kuupalka. Kui see 
tingimus jääb täitmata, 
väheneb saadav toetus poo-
le võrra. Tahaks väga loota, 
et meie valdade-linnade 
volikogud kasutavad ära 
kogu võimaliku toetusraha. 
Arusaadavalt nõuab tööta-
sude suurendamine praegu 
tagasihoidlikuma palga-
tasemega lasteaedades tõ-
sist pingutust, kuid lap-
sed väärivad panustamist 
keskkonda, kus nad suure 
osa oma päevast viibivad.  
Samuti on õige panustada 
inimestesse, kellel on nii 
suur roll lastele õnneliku 
lapsepõlve loomisel.

KAIA 
IVA, 
riigikogu 
liige, IRL

Esimest korda toetab riik 
lasteaiaõpetajate palgatõusu

Inimese saatuse otsus-
tavad paljuski elu esimesed 
aastad. Seda tõde ei vaid-
lusta keegi. Me räägime 
Eestis viimasel ajal palju 
põhikoolist väljalangevu-
sest, õpingute poolelijät-
misest gümnaasiumis ja 
kutsekoolis. Nende hädade 
põhjused peituvad aga sa-
geli alushariduses ehk meie 
lasteaedades.

Üha sagedamini rää-
givad Euroopa sotsiaalde-
mokraadid, aga ka teised 
erakonnad alushariduse 
parandamise vajadusest. 
Siiani on palju rohkem tä-
helepanu osutatud haridu-
se kõrgematele astmetele. 
Julgen väita, et Eestis on 
lasteaedade ja lastesõimede 
tingimused halvemad kui 
mistahes astme koolidel. 
Lasteaiaõpetajate palga-
erinevused kooliõpetajate 
omast on põhjendamatud, 
sest lasteaiaõpetaja vas-
tutus on niisama suur kui 
ülikooli professoril. 

Meie seadused näevad 
ette, et igale lapsele tuleb 
kindlustada  koht koolieel-
ses lasteasutuses. Ometi ei 
jätku kohti 42 protsendis 
omavalitsustes. Mõnede 
väiksemate omavalitsuste 
puhul võib sellest veel aru 
saada – neil lihtsalt ei jätku 
raha. Teiste puhul – nagu 
meie kuulsusrikas pealinn 
– jätkub raha isegi partei-
televisiooni rajamiseks, 
aga mitte lasteaiakohtade 
loomiseks. 

Sageli ei teata, et alus-
hariduse  korraldamine on 
omavalitsuste tähtsamaid 
ülesandeid.  Teisisõnu ei 
vastuta lasteaedade olukor-

ra eest valitsus ja Riigikogu. 
Sellest hoolimata otsustas 
praegune valitsusliit riigi 
rahaga omavalitsustele appi 
tulla, eraldades lasteasutus-
te toetuseks järgmise aasta 
eelarves 300 miljonit krooni. 
Pool rahast ehk 150 miljonit 
läheb uute lasteaiakohta-
de rajamiseks. 75 miljonit 
krooni lasteaiaõpetajate 
palkade tõstmiseks ning 75 
miljonit krooni pisiremon-
tide rahastamiseks. Selle 
otsusega saab täidetud üks 
oluline sotsiaaldemokraati-
de valimislubadus ning esi-
mest korda pakub Eesti riik 
lasteaedadele oma tuge.

Lasteaiakohtade rajami-
seks esitavad omavalitsused 
taotluse, mida menetletak-
se konkursi korras. Kõige 
väiksem projekt, mida riigi 
abil rahastatakse,  maksab 
5 miljonit, millest omavalit-
sus peab panustama poole. 
Kindlasti ei ole võimalik 
sellise summa eest raja-
da uut lasteaeda, küll aga 
teha korda või renoveerida 
majaosa. Rahastades ainult 
suuremahulisi projekte,  võ-
taksime väiksematelt valda-
delt ära osalemisvõimaluse, 
kuna nad ei suudaks poolt 
rahast panustada.  Konkur-
si tingimustes jälgitakse, 
et riigi raha kasutamise 

vajadus oleks hästi põh-
jendatud ning väikesed ja 
suured omavalitsused selle 
taotlemisel võrdsetes tingi-
mustes.

Kõikidele lasteasutuste-
le eraldatakse remondiraha 
ca 25 000 krooni rühma 
kohta pisiremontide tege-
miseks. 

Üsna suure summa  pa-
nustab riik  lasteasutuste 
õpetajate palkade tõstmi-
seks ning põhikooli noorem-
õpetaja palgaga ühtlustami-
seks.  Keskeriharidusega 
lasteaiaõpetaja palk peab 
moodustama vähemalt 85% 
õpetaja palgast. Põhikooli 
nooremõpetaja miinimum-
palk on  järgmisel aastal  
suure tõenäosusega 9360 
krooni. 

Ei ole kuidagi võimalik 
leppida regionaalpoliitika-
ga, mille järgi ühes omava-
litsuses on lasteaiaõpetaja 
palk praegu 4900 krooni 
ja teises 9100 krooni. Ha-
ridustingimused peavad 
olema kõikjal võrreldavad, 
sõltumata omavalitsuste 
tuludest. Sedavõrd stratee-

gilistes valdkondades nagu 
haridus ja riigikaitse ei 
tohi regionaalseid erinevusi 
sallida.  Võtame selge suuna 
võrdsete haridusvõimaluste 
loomisele.

Riik rahastab lasteasu-
tuste õpetajate palgatõusu 
50% ulatuses kõigis nendes 
omavalitsustes, mis võtavad 
sihiks tõsta lasteaiaõpetaja 
palk põhikooli nooremõpeta-
ja miinimumpalga tasemele. 
Tõsi, sammu pikkus, mida 
omavalitsused peavad as-
tuma, erineb üsna suuresti. 
Osa on juba eesmärgi oma 
vahenditega saavutanud, 
osa  on alles poolel teel. 

Omavalitsusliidud on 
aga väljendanud arvamust, 
et ka väiksemate valdade 
motivatsioon ja vahendid 
on piisavad, et võrdsustada 
riigi abiga lasteaiaõpetajate 
palk nooremõpetaja pal-
gaga. Teeme siis lasteaia-
õpetajate palgatõusu ära! 
Omavalitsustele jätab riigi 
tugi vaba raha abiõpetajate 
ja tugiõpetajate palgatõu-
suks. 

Pressing ei muuda 
menetlemise käiku
Planeerimine on loomine, parem üheksa korda mõõta 
ja üks kord lõigata, mitte vastupidi.
Käesolev kirjatükk on selgitus planeerimisele „Põlt-
samaa moodi” ehk vastukaja vastukaja. Nii nagu kaja 
on alati nõrgem kui esialgselt välja hõigatud hüüe, 
jääb minu vastuski lihtsaks kajaks, kuid püüan siiski 
selgitada „müra“ Veski II kinnistu ümber.

Kõigepealt tahan tänada hr Põldmaad, kes on valinud õige 
ajastuse oma süüdistavateks väljaütlemisteks vallavanema ja 
vallavalitsuse aadressil. Tänu on siiras, sest on juhitud tähe-
lepanu Veski II detailplaneeringu avalikule väljapanekule ja 
sellele järgnevale avalikule arutelule, mis toimub 12. detsembril 
2007. aastal kell 10.00 vallamajas. Sageli ongi üldsuse osavõtt 
avalikest aruteludest väikesearvuline ja selle tulemusena keh-
testatakse planeeringud üldsust minimaalselt kaasates. Kuid 
siin on just õige aeg ja koht vallakodanikel kaasa rääkida, tulge 
avalikule arutelule kohale, avaldage oma arvamust ja rääkige 
kaasa linnalähipiirkonna arendamisel uueks elamualaks. Öel-
ge välja oma arvamus teemal: kas ikka on õige koht elamuid 
planeerida kardiraja vahetusse lähedusse? Sest just see ongi 
küsimus, mille ümber vaidlus käib.

Et lugejal oleks probleemis kergem orienteeruda, püüan 
alustada natuke kaugemalt ja laiemalt. Kõigepealt sellest, et 
vallavalitsus ja hr Põldmaa ei ole sugugi võrdsetel positsiooni-
del. Nimelt tohib kohalik omavalitsus teha ja peabki tegema 
ainult seda, mis on seadusega lubatud, hr Põldmaal kodanikuna 
selliseid piire aga pole. Tõsi on, et eks temagi võiks olla ja peaks 
ju tegelikult olemagi seadusekuulekas kodanik, aga ta on võtnud 
endale õiguse lubada reeglitest erinevat käitumist. Nii võib ta 
näiteks tellida veeprojekti naaberkinnistu varustamiseks vee ja 
kanalisatsiooniga ja siis öelda, et see projekt on tema kinnistute 
(mida veel ei ole olemas ) varustamiseks. Ta võib ehitada tee 
oma kinnistule ilma kehtestatud detailplaneeringuta, ilma 
projektita ja ilma ehitusloata ja öelda, et see polegi tee, see on 
juurdepääs. Ta võib tellida OÜ-lt Jaotusvõrk elektriühenduse 
ehitamise, teades, et detailplaneering on kehtestamata ja enne 
seda ei tohi anda ehitusluba, aga proovida ju ikka võib, järsku 
annavad ja kui ei anna, on pahad.

Ja siit tulevadki probleemid. Me räägime nagu erinevat 
keelt ja kasutame erinevaid termineid: tema räägib müra 
kriitilisest tasemest ja müra piirtasemest, seadus ja vallava-
litsus hoopis müra taotlustasemest planeeritavatel aladel ehk 
normtasemest. Tema räägib olemasolevast olukorrast, meie aga 
olukorrast pärast planeeringu kehtestamist, need on kardinaal-
selt erinevad, praegu on kinnistu peamiselt põllumaa, tulevikus 
pärast planeeringu kehtestamist suures osas elamumaa, jääb 
maad ka haljastuseks ja teede alla ning üks krunt ärimaaks.

Hr Põldmaa kiirustab, arvestamata, et planeerimine on 
loominguline protsess, mis on demokraatlikule ühiskonnale 
omaselt üldsust kaasav ja sellest tulenevalt ka pikaajaline.

Loominguline sellepärast, et tulemusena luuakse midagi 
uut, tulevikku suunatut ja pikaajalist ning kestva mõjuga 
(elamud ehitatakse vähemalt 2-3 inimpõlveks). Pikaajaline on 
see protsess seepärast, et planeeringu koostamine võtab oma 
aja, pärast eskiisi valmimist tutvutakse ja viiakse vajadusel 
sisse esimesed täiendused, siis kooskõlastatakse ja küsitakse 
ekspertarvamusi (mürakaardi koostamine) ning need detail-
planeeringud, mis muudavad kehtivat üldplaneeringut, suu-
natakse kindlasti järelevalveks maavanemale. Kui maavanem 
järelevalve korras avastab puudusi, suunatakse planeering 
parandamiseks või täiendavateks kooskõlastusteks. Sellele 
järgneb vähemalt kahenädalane avalik väljapanek üldsusele 
ja siis järgneb avalik arutelu. Ka selle aja jooksul saab teha 
ettepanekuid ja esitada vastuväiteid, mille arvestamist või 
mittearvestamist otsustab kohalik omavalitsus. Kui mitu päeva 
erinevate protsesside vahel peab vähemalt olema, on kirjas 
planeerimisseaduses.

Asja selguse mõttes peab lisama, et sõltuvalt detailplanee-
ringu lähteülesandest, tuleb planeeringu koostamisel arvestada 
sageli erinevate seadusandlike aktide nõuetega, nagu selle 
planeeringu koostamisel planeerimisseadusega, rahvatervise 
seadusega, välisõhu kaitse seadusega jne.

Lugedes hr Põldmaa artiklist lõiku, kus öeldakse, et pärast 
eskiisi esitamist hakkasid tekkima lahkarvamused, küsin 
ma vastu, kuidas olekski seda saanud teha varem, kui pole 
materjale näinudki. See on täiesti loomulik, et kui esitatakse 
materjal, siis sellega tutvutakse ja lahkarvamuste korral an-
takse neist teada. Enne materjale nägemata on see ju võimatu 
või kuidas?

Jääb mulje, et kui planeerimisprotsess ei käi hr Põldmaa 
stsenaariumi ja ajakava järgi, siis on see valesti korraldatud 
ja läbi viidud. Kahjuks pean nüüdki teatama, et käesoleva kir-
jatüki kirjutamise ajaks oli avaliku väljapaneku ajal laekunud 
kirjalik ettepanek Veski II kinnistu detailplaneeringu kohta. 
Nüüd tuleb seda ettepanekut menetleda vastavalt planeerimis-
seadusele ja kahjuks ei ole ajaliselt võimalik esitada detsembri-
kuu volikogule detailplaneeringu kehtestamise eelnõu.

Arvan, et igasuguse pressingu avaldamine ametnikele kas 
kirjalikus või verbaalses vormis ei saa muuta menetlemise 
käiku. Usun ja loodan, et lahendus mürale ja planeeringule 
tuleb õige ja õiglane ning et see ei tekitaks tulevikus probleeme 
ei hr Põldmaale, hr Kallasmaale, tulevastele elanikele Veski II 
kinnistul ega ka vallaametnikele.

       
TOIVO TÕNSON,

Põltsamaa vallavanem
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Esmaspäeval,10. detsembril peeti 

linnavalitsuses istungit. Samal päeval 

toimus linnavalitsuses  sotsiaalkomisjoni 

koosolek ning lasteaias Tõruke hari-

dus- ja kultuurikomisjoni koosolek. Kell 

18.00 avati kultuurikeskuses kunstiseltsi 

aastanäitus „Graafika“. Teisipäeval, 11. 

detsembril osalesid  K. Kipper, T.Vaher 

Kuremaal jäätme- ja veemajanduse info-

päeval. Põltsamaa raamatukogus kohtuti  

laste- ja noorsookirjaniku Aidi Vallikuga 

(eelnevalt reklaamitud kohtumine jäi 

kirjaniku haigestumise tõttu ära). Jõge-

val kuulutati välja Eestimaa jõulurahu. 

Põltsamaa linnavalitsuses toimus kesk-

konnakomisjoni koosolek. Mari lasteaia 

Kirsimarja- ja Pihlamarjarühmas peeti 

lastevanemate koosolekuid. Kolmapäeval, 

12. detsembril kell 10.00 toimub Tabiveres 

OVL koosolek. Kell 18.00 on PÜGis kooli 

tantsuvõistlus. Kell 16.00 toimub voliko-

gu eestseisuse koosolek. Neljapäeval, 

13. detsembril kell 18.00 on Põltsamaa 

Kultuurikeskuses  jõulukontsert  SaxEst 

ja Jamest Werts. Kell 18.30 algab Põltsa-

maa Muusikakoolis eelklassi jõulutund. 

Reedel, 14.detsembril kell 15.00 antakse 

kiriklas Põltsamaa linna kõige väiksema-

tele mälestusmedalid.

MIS, MILLAL

PUURMANI
VALD

PÕLT SAMAA 
LINN

PÕLT SAMAA 
VALD

JÕGEVA
MAAKOND

10.-12. detsembrini on Lustivere 

Kultuurimajas Päkapikumaa. Es-

maspäev, 10. detsembril (2. advent)  

külastasid Adavere lasteaia lapsed 

Põltsamaa kirikut. Adavere Vaba 

Aja Keskuses valmistati jõulukaarte. 

Teisipäeval, 11. detsembril peeti 

vallavalitsuse istungit. Päevakorras: 

erastamise tingimuste määramine, 

seisukoha andmine keskkonnakomp-

leksloa taotlusele, seisukoha andmine 

jäätmeloa taotlusele, katastriüksuse 

nime ja sihtotstarbe määramine,  

projekteerimistingimuste määramine, 

vahendite eraldamine 2007. aasta 

eelarve reservfondist jm. 

Adavere lasteaias küpsetati pipar-

kooke ja toimus Sammalhabe rühma 

advendiõhtu koos  pereliikmetega. 

Adavere Vaba Aja Keskuses valmistati 

kunstsiidsalle. Kolmapäeval, 12. det-

sembril  kell 17.30 jätkub  vallamajas 

Cordoni perekooli kursus. Adavere 

Vaba Aja Keskuses kell 15.00-17.00 

geelküünalde valmistamine; kell 18.00 

algab küünlavalgusõhtu luule ja muu-

sikaga. Külas on Ülle Lätte. Adavere 

lasteaias toimub kell 17.00 Kingpoole 

rühmas advendiõhtu koos  lastevane-

matega. Neljapäeval, 13.detsembril 

toimub kell 17.00 Adavere lasteaias 

Muhvi rühmas advendiõhtu koos 

lastevanematega. Adaveres Vaba Aja 

Keskuses on pesulõksude  ja küünalde 

kaunistamine. Reedel, 14. detsembril 

kell 18.30 algab Lustiveres üritus 

“Kaunimad jõululaulud”. Avatud pipar-

koogikohvik. Adavere põhikooli poiste 

tööõpetuse õpetaja Peeter Aruoja 

osaleb puupäeva raames korraldatud 

pusle projekti lõpuüritusel Tartus. 

Pühapäeval, 16. detsembril  lähevad 

Adavere PK 7.-8. klasside õpilased 

Tartu Vaemuise teatrisse vaatama 

etendust “Kõik aias”. 15.-16.detsembril 

toimub Lustivere põhikoolis noorte-

ühingu Eesti 4H Jõgevamaa piirkonna 

jõululaager. 

PAJUSI 
VALD

Teisipäeval, 11. detsembril osalevad 

raamatukogude juhatajad keskraamatu-

kogus seminaril.  Samal päeval toimus 

Jõgevamaa Koostöökoja arengustratee-

gia koostamise teine arengupäev Jõgeval 

B. Alveri muuseumis algusega kell 10. 

Reedel, 14. detsembril toimub Pisisaare 

Algkooli ja Aidu Lasteaed-Algkooli sõit 

Tallinna. Jalutatakse jõulumeeleolus 

vanalinnas ja vaadatakse Nukuteatri 

etendust “Bullerby jõulud”. Laupäeval, 15. 

detsembril algusega kell 17.00 peetakse 

Pajusi rahvamajas Pajusi küla jõulupidu. 

Teisipäeval, 18. detsembril algusega kell 

11.00 toimub Põltsamaa kirikus Pajusi 

valla jõulujumalateenistus. Samal päeval 

algusega kell 13.00 on Pajusi rahvamajas 

vestlusring. Neljapäeval, 20.detsembril 

algusega kell 12.00  toimub vallavalitsuse 

saalis vastuvõtt 2007.aastal Pajusi vallas 

sündinud lastele ja nende vanematele. 

Reedel,  21. detsembril algusega kell 

10.30 on Pisisaare Algkooli jõulupidu.

MIS, MILLAL

Teisipäeval,  11. detsembril toimus 

vallavalitsuse istung. Kell 19.00 eten-

dus Puurmani spordi- ja kultuurimajas 

Rakvere teatri lavatükk “Talupoja Piibel”. 

Kolmapäeval, 12. detsembril osaleb val-

lavanem Tabiveres toimuval Jõgevamaa 

Omavalitsusliidu juhatuse koosolekul. Kell 

17.00 algab spordi- ja kultuurimajas valla 

eakate jõulupidu. Kontsert, tantsuks män-

gib Konguta kapell. Reedel, 14. detsembril 

kell 16.00 algab vallavolikogu istung. 

Kell 18.00 algab Kirna Õppekeskuses 

Jürikülas vallavolikogu jõulupidu. 17., 18. 

ja 19. detsembril kell 10.00-14.00 toimub 

vallamaja saalis Puurmani käsitööseltsi 

Kati jõulu-näitusmüük.

Kolmapäeval, 12. detsembril  kell  

17.00-20.00 on Käsukonna 4H noorte 

klubiõhtu.  12.-13. dets. toimuvad 

Imavere Spordihoones EKSL võist-

lused tütarlaste korvpallis. Reedel, 

14. detsembril kell 12.00  toimub 

huvikeskuses Imavere valla eakatele 

ja puuetega inimestele pidulik jõulu-

lõuna. Käsukonna ja Türi noortetubade 

talvelaager Imaveres. Laupäeval, 15. 

detsembril kell 18.00 toimub Imavere 

valla XVI aastapäevapidu. Samal 

päeval toimuvad Imavere Spordihoo-

nes Eesti meistrivõistlused tütarlaste 

korvpallis (mini). 

IMAVERE
VALD

Teisipäeval, 11. detsembril esitles 

maavanem Aivar Kokk Põltsamaal 

maakonna raamatukogutöötajatele 

äsjailmunud raamatut “Maakonna 

ja omavalitsuste juhid Kalevipoja 

tegude maalt.”  Kell 14.30-17.00 peeti 

maavalitsuse kaminasaal Haridus- ja 

Teadusministeeriumi ametnike ning 

vallavanemate ühist ümarlauda õpi-

laskodude teemal. Neljapäeval, 13. 

detsembril kell 14.00 algab Põltsamaal 

maavanem Aivar Koka vastuvõtt maa-

konna  perearstidele. 

Põltsamaa haigla sai uue 
röntgeniaparaadi

 Mõni aeg tagasi alus-
tas Põltsamaa haiglas 
tööd uus röntgeniapa-
raat. Patsiendi jaoks 
tähendab see ohutumat 
protseduuri ning kvali-
teetsemat ning mugava-
mat teenust.

AS Semetron Läti esin-
duse vahendusel ostetud 
ja koos seadistamisega ca 
800 tuhat krooni maksma 
läinud uue röntgeniapa-
raadi ülesseadmist alustati 
oktoobri lõpus. Ost toimus 
lõunanaabrite firma kaudu 
seetõttu, et Lätis kehtib 
meditsiinitehnikale vaid 
5-protsendiline käibemaks. 
Eestis on samale tehnikale 
maksumääraks 18%. Apa-
raadi panid haiglas üles 
ja seadsid töökorda ASi 
Semetron esindajad, samuti 
viisid nad siinsetele haig-
latöötajatele läbi vastava 
koolituse. 

Nüüdseks on uue apa-
raadiga röntgenipilte teh-
tud juba kolm nädalat. Teh-
tud pilte aga saab kohapeal 

arhiivi vahendusel vaadata 
alates möödunud nädala 
kolmapäevast. 

Põltsamaal tehtud rönt-
genifotod saadetakse  ka 
Tartus asuvasse arhiivi. 
Selle tarvis loodi spetsiaalne 
Internetikanal. Suurema 
üleslaadimiskiiruse saa-
miseks koostas AS Elion 
vajaliku paketi. 

Digitaalfotod arstidele 
alati kätte saadavad

Suurim muutus tohtrite 
jaoks on röntgeniaparaadi 
digitaalne tööpõhimõte.  Va-
rem fotofilmile jäädvustatud 
fotode asemel on uue apa-
raadiga tehtud ülesvõtted 
digitaalsed ja need lähevad 
digitaalsel kujul otse Tartu 
Ülikooli Kliinikumi  ja sa-
muti Tallinna andmebaa-
si. Andmebaasides  fotod 
arhiveeritakse. Arhiividele 
pääsevad koodide vahendu-
sel juurde pere- ja eriarstid. 
Küll on ligipääs andmebaa-
sidele seotud patsientide 
vastuvõtuga. See tähendab, 

et niisama ei saa isegi arstid 
inimese tervist puudutava-
tele andmetele ligi. 

Tänu digitaalsele süs-
teemile on Põltsamaal teh-
tud röntgenfotod vajadusel 
raviasutustes üle Eesti kät-
tesaadavad. 

Uus süsteem 
inimestele ohutum

Kui varem ootas pat-
sient röntgenifotot kabineti 
ukse taga ja läks siis, pilt 
näpus, oma arsti juurde, 
siis nüüd väljastab arst vaid 
vastava paberi. Töö kiiren-
damiseks on arstil võimalus 
röntgenifotosid vaadata 
otse arvutist. Monitoril on 
võimalik fotot suurendada, 
vähendada, pöörata, hele-
damaks või tumedamaks 
muuta ning muul viisil 
töödelda. Digitaalsed fotod 
on varasematest filmilindile 
ilmutatud fotodest kvali-
teetsemad. Röntgenifoto 
tegemine muutus seoses 
uue aparaadi kasutusele 
võtmisega nii röntgeniapa-

raadiga töötavate inimes-
te kui ka patsiendi jaoks 
ohutumaks, sest varasema 
fotode ilmutamisega seotud 
kemikaalidega kokkupuu-
tumist enam pole. Kohalikel 
meedikutel pole nüüdsest 
tarvis enam tegeleda rönt-
genifotode arhiveerimisega. 
Samuti ei pea arstid enam 
muretsema sellepärast, et 
inimeste röntgenifotod pi-
kema aja jooksul sageli 
kaduma lähevad. Nüüd on 
tohtrite jaoks kõik patsien-
di vajalikud röntgenifotod 
digitaalsest arhiivist alati 
võimalik üles leida.

Röntgenifotode kadu-
mise pärast muret ei 

pea tundma

Radioloog  Heinrich 
Lindmäe sõnul läks tänu 
uuele röntgeniaparaadile 
radioloogi töö lihtsamaks 
ja patsiendi röntgenipilt on 
nüüd igal ajal kättesaadav. 
Iga järgnev röntgenifoto, 
mis inimesest tehakse, li-
satakse tema isiklikku and-
mebaasi. 

„Tänu digitaalsele and-
mebaasile on kadunud va-
rasem hirm olukorra ees, 
kus röntgenifotod sage-
li teadmata teed minema 
“jalutasid” ja nii tuli jälle 
uued fotod teha,” selgitas 
Lindmäe.

Ka olevat  röntgenifo-
tode kvaliteet parem ning 
peaaegu iga tehtud ülesvõte 
õnnestub. 

„Alates 2009. aastast 
muutuvad inimeste haigus-
lood nagunii digitaalseteks 
ja seetõttu oli sellisele süs-
teemile üleminek paratama-
tu. Sisuliselt tähendanuks 
endise röntgenisüsteemiga 
jätkamine seda, et mõne aja 
pärast oleks pidanud siinse 
röntgenikabineti sulgema,” 
selgitas Lindmäe.   

 TOOMAS REINPÕLD

Tõrukeses peeti lasteaia sünnipäevapidu
Lasteaed Tõruke tähistas 
esmaspäeval oma 24. sün-
nipäeva. Külalistena olid 
tervitusi tooma tulnud 
asutuse hoolekogu liik-
med Marju Männiksaar ja 
Kalev Pikver.

Et käsil on jõuluootuse aeg 
ja lasteaia sünnipäev langes 
samale ajale 2. advendi algu-
sega, tähistati ühtlasi sedagi. 
Lauldi ja tantsiti. Lasteaiama-
ja sünnipäeva puhul jutustas 
Helje Tamme lasteaiaperele 
sellest, kuidas 24 aasta eest 
lasteaed avati. Hoolekogu liik-
med olid igale lasteaiarühmale 
toonud kingituseks kopsaka 
kommikoti. Kommid olid hoo-
lekogu poolt ja nende muret-
semiseks kasutas hoolekogu 
koosseis sponsorite abi. 

“Meil on üldse hooleko-
gust väga palju abi. Nemad 
muretsesid piparkoogitaig-
na, millest me käsitöölaada 
ajaks piparkooke küpsetasi-
me,” räägib lasteaia juhataja 
Helje Tamme. Piparkookidest 
saadud tulu läheb lasteaiale 
pallimere ostmiseks. “Me tee-

nisime poole pallimere rahast 
just sellel laupäeval laadal 
piparkooke müües. Me liidame 
sellele juurde raha, mis laekus 
kevadel, kui hoolekogu naised 
lasteaia üritusel pannkooke 
küpsetasid, ja veel lisame 
me sinna möödunud aastal 
piparkookide müügist saadud 

raha, siis meil ongi pallime-
re ostmiseks vajalik summa 
olemas.”

Kui juhataja kiitis lapsi 
piparkookide küpsetamisel 
tehtud töö eest ja uudise peat-
selt ostetavast pallimerest 
teatavaks tegi, puhkes saalis 
sõnapealt ühtne ja rõõmus 

aplaus.
Järgmise aasta 9. det-

sembril on Tõrukesel põhjust 
juubelit pidada. Sellel päeval 
täitub lasteaiamajal esimene 
veerandsada.

ÜLLE LÄTTE

Heinrich Lindmäe sõnul muutub radioloogi töö tänu uuele röntgeniaparaadile lihtsamaks.
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LÜHIDALTPalgatase Kesk-Eestis pole kiita

Põltsamaa linn ja vald 
paiknevad Eesti keskel, 
mis peaks nii mõnegi 
ääremaa omavalitsuse 
ees arengueelise and-
ma, kuid 2006. aasta 
palgatulu keskmise 
suuruse järgi on tege-
mist hoopis ääremaaga. 

Keskmise palgatulu 
määrab Eestis piirkonniti, 
nagu mujalgi maailmas, 
majandussektorite jaotus. 
Rahandus ja äriteenused 
tõstavad paikkonna kesk-
mist palgataset märgata-
valt, kuid põllumajandus, 
metsamajandus, kalandus 
ja teenindus langetavad 
piirkonna keskmist palga-
taset. Kahjuks tekitavad 
taolised madalad näitajad 
inimestes masendust, mis 
tähendab, et madala palga-
tasemega piirkonda ei asu-
ta elama, vaid võimalusel 
üritatakse liikuda sinna, 
kus on lootust suuremale 
palgale. Eestis on 2006. 
aasta palgaandmete järgi 
sellisteks piirkondadeks 
Tallinn koos lähivaldade-
ga, Tartu koos Tähtvere ja 
Ülenurme vallaga, Paikuse 
vald, Imavere vald, Paide 
linn, Toila vald ja huvita-
val kombel ka Emmaste 
vald Hiiumaal. Need on 
piirkonnad, kus 2006. aasta 
keskmine palgatöötaja bru-
topalk oli üle 9000 krooni.

Madal palgatase loob 
halva imago 

Põltsamaa linna, valla 
ja Kõo valla naabrusesse 
jäävates valdades oli 2006. 
aastal palgatöötaja kuu 
keskmine brutopalk 7500-
9000 krooni, nii nagu suu-
remas osas Eestist. 

Põltsamaa linna kesk-
mised näitajad on küll pa-
remad kui Põltsamaa ja 
Kõo vallal (keskmiselt alla 
7500 krooni), kuid mille-
gipärast on Postimehes 
ilmunud Eesti kaardil linn 
vallaga ühte liidetud ja nii 

Kesk-Eestisse märkimis-
väärselt suur “must” auk 
tekitatud. See aga ei vasta 
tegelikkusele. 

Põltsamaa linnas oli 
majandusnõuniku Maimu 
Kelderi sõnul 2006 aas-
ta seitsme esimese kuu 
keskmine brutopalk 8387 
krooni ja 2007. aasta seits-
me esimese kuu keskmine 
brutopalk koguni 10 100 
krooni. Samas on linna et-
tevõtjatelgi kohati raskusi 
mõistmisega, et firmade 
keskmine palgatase on 
firma arengu ja ettevõtja 
enda prestiiži küsimus. 
Halb imago on kerge tu-
lema, kuid raske minema. 
Informatsioon, eriti nega-
tiivne, liigub kiiresti ja nii 
kaotatakse ajapikku firma 
arenguks vajalik tööjõud 
ning firma on määratud 
aeglasele hääbumisele. 
Päästvat “õlekõrt” ei ole 
oodata ka Ida-Virumaalt 
praegu veel saadaolevast 
odavast tööjõust, sest koos 
sealse tööjõuga transpor-

ditakse Põltsamaale kõik 
see, mille pärast valdav 
osa eestlastest Ida-Viru-
maad elu- ja töökohana 
väldivad. 

Statistikaameti 2007. a 
III kvartali andmed

Statistikaameti andme-
tel oli Eestis 2007. aasta 
kolmanda kvartali kesk-
mine brutokuupalk 10 899 
krooni. Kui majandussek-
torite järgi vaadata, siis 
põllumajanduses oli Eesti 
keskmine brutokuupalk 
9182 krooni, metsandu-
ses 9554 krooni, töötlevas 
tööstuses 10 590 krooni, 
ehituses 13 335 krooni, 
kaubanduses 10 803 krooni, 
finantsvahenduses 18 375 
krooni, avalikus halduses 
13 154 krooni, hariduses 6 
808 krooni ja tervishoius 10 
917 krooni. Eespool nime-
tatud majandussektorid on 
vähemal või rohkemal mää-
ral esindatud ka Põltsamaa 
piirkonnas.

Kui aga keskmist bru-
tokuupalka maakonniti 
vaadata, siis Jõgeva maa-
konnas oli see kolmandas 
kvartalis 8 918 krooni ja lä-
himaakondades: Järvamaal 
9 556 krooni, Tartumaal 10 
712 krooni ning Viljandi-
maal 9 239 krooni.

Maksu- ja Tolliamet 
jätkab mediaanpalga 

väljaarvestamist 

Ka Maksu- ja Tolliamet 
jätkab kvartaalsete välja-
maksete statistika avalda-
mist, et avalikkus saaks 
teada tööandjate tehtud väl-
jamaksete keskmise suuruse 
töötajatele. Keskmises välja-
makse numbris sisalduvad 
palk ja muud tulumaksuga 
maksustatavad tulud (tööta-
ja brutotulu), mida tööandjad 
Maksu- ja Tolliametile iga-
kuiselt deklareerivad. Samu-
ti jätkatakse mediaanvälja-
maksete suuruse avaldamist. 
Mediaanväljamakse on aga 
summa, millest väiksemate 
tasude ja suuremate tasude 
saajate hulk on võrdne.

Käesoleva aasta juuli-, 
augusti- ja septembrikuu 
jooksul füüsilistele isikutele 
tehtud keskmise väljamakse 
suuruseks oli Maksu- ja Tolli-
ameti andmetel 9609 krooni. 
Aasta esimesel kolmel kuul 
oli vastav summa aga 9314 
krooni. Samas mediaanväl-
jamakse summa 2007. aasta 
kolmandas kvartalis oli 7397 
krooni, mis on näiteks 2005. 
aastaga võrreldes ligi kaks 
tuhat krooni kõrgem. 

 RAIVO FELDMANN

Statistikaameti ning Maksu- ja Tolliameti andmed ei ole üks-

ühele võrreldavad, sest Statistikaamet avaldab keskmist palka, 

mis sisaldab järgmisi tasuliike: aja- ja tükitöö tasu, puhkuse-

tasu, mitterahaline ehk loonustasu, ebaregulaarsed preemiad 

ja muud lisatasud. Maksu- ja Tolliamet ei avalda aga keskmist 

palka, vaid isiku kohta tehtud keskmist kvartali ja kuu väljamak-

set, mis on seotud töösuhtega. 

Statistikaameti andmed on tekkepõhised. Maksu- ja Tolliameti 

andmed aga kassapõhised. Osalise ja täistööajaga töötajate 

palga võrdlemiseks taandab Statistikaamet töötajate arvu 

täistööajale, mida Maksu- ja Tolliamet ei tee. Eelnimetatud eri-

nevused ongi peamised põhjused, miks kahe erineva riigiameti 

avaldatavad keskmised palgaandmed üksteisest küllalti palju 

erinevad.  

TEADMISEKS

Konteineri suurus liitrites Hind koos käibemaksuga
80 31.80

120/140 47.20
240 59.-

340/370 72.-
600 88.50
800 107.40

1500 188.80
2500 312.70
4500 566.40

Korraldatud jäätmeveo konkurss Põltsamaa vallas
10. oktoobril 2007. a lõppes 
Põltsamaa vallas MTÜ Kesk-
Eesti Jäätmehoolduskeskuse 
poolt läbi viidud avalik kon-
kurss korraldatud jäätmeveo 
vedaja leidmiseks. Põltsamaa 
vald moodustab koos Põltsa-
maa linna, Pajusi ja Puurmani 
vallaga ühtse veopiirkonna. 
Sellele piirkonnale esitasid 
pakkumised AS Jõgeva Elamu 
(Betti Alveri 2a, 48305 Jõgeva) 
ja AS Ragn-Sells (Suur-Sõja-
mäe 50, 11415 Tallinn).

Parimaks pakkujaks ja ainu-
õiguse vääriliseks tunnistati 
MTÜ Kesk-Eesti Jäätmehool-
duskeskuse 13.11.2007. a 
juhatuse otsusega ASi Ragn-
Sells pakkumine, kui kõige 
soodsam. 
MTÜ Kesk-Eesti Jäätmehool-
duskeskuse ja olmejäätmete 
veo ainuõiguse omanud ASi 
Ragn-Sells vahel 03. 12. 2007. 
a sõlmitud lepingu kohaselt 
alustab vedaja korraldatud ol-
mejäätmete vedu  01. märtsist 
2008. a.

Jäätmevaldajatel, kellel ei ole 
jäätmekonteinerit, tuleb vastav 
jäätmekonteiner muretseda. 
Prügikonteinerite müügi- ja 
rendihinnad käibemaksuga 
on:

Konteineri suurus 
liitrites

Konteineri müük 
(kr/tk)

Konteineri rent 
(kr/kuu)

80 712.50 30.-
120/140 712.50 35.-

240 903.- 45.-
340/370 1416.- 55.-

600 2814.- 75.-
800 3140.- 85.-
1500 6585.- 165.-
2500 8227.- 210.-
4500 9841.20 270.-

Konteineri ostu puhul kehtib 
vaba turg, neid võib osta ja 
rentida ASlt Ragn-Sells või ka 
mõnelt teiselt ettevõttelt. 

Klientidega suhtlemiseks kor-
raldab AS Ragn-Sells teabe 
avaldamise kohalikes väl-
jaannetes ning infopäeva. 
Infopäeva toimumiskohast ja 
kuupäevast teavitab AS Ragn-
Sells aegsasti ette. 

Mis saab edasi?

See tähendab, et antud 
kuupäevast alates pea-
vad kõik jäätmevaldajad 
(ehk kinnis- ja vallasvara 
omanikud, suvila- ja aian-
dusühistud, korteriühistud, 
ettevõtted jms) omama 
regulaarselt tühjendatavat 
prügikonteinerit.
Konteinereid hakatakse 
tühjendama tabelis 1 ära-
toodud hindadega, mis 
hakkavad  kehtima alates 
korraldatud jäätmeveo alguse 
kuupäevast, kuni selle ajani 
kehtivad senised hinnad. 
 

Lepingu mittesõlmimine ei 
vabasta kohustusest liituda 
korraldatud jäätmeveoga, le-
pinguga on võimalus kokku 
leppida konteineri suuruses, 
tühjendamise sageduses, 
tühjendamise kuupäevas, 
konteineri asukohas jne.
Vastavalt omavalitsuse sea-
dusandlusele on minimaalsed 
konteinerite tühjendamissa-
gedused:
- eramajades sagedusega 
vähemalt üks kord kuus;
- kortermajades vähemalt 
kaks korda kuus; 
- ettevõtetes, asutustes vähe-
malt üks kord kuus. 

Korraldatud jäätmeveo ees-
märgiks on liita jäätmeveoga 
kõik jäätmevaldajad, et lõp-
peks ära metsaaluste ja tee-
äärte reostamine olmeprügiga. 
Samuti säästetakse korralda-
tud jäätmeveoga meie teid ja 
tänavaid, sest ühel vedajal on 
kergem oma logistika panna 
paika nii, et ühest piirkonnast 
viiakse prügi ära ühe veoringi-
ga. Ei ole enam olukordi, kus 
ühel ja samal päeval sõidavad 
samal tänaval mitme jäätme-
firma autod. Loomulikult vä-
heneb ka atmosfääri paisatud 
heitgaaside hulk. 

MTÜ Kesk-Eesti Jäätme-
hoolduskeskus

Tabel 1

Piima kokkuvedavatele au-
todele väljastatakse eriluba

Maanteeamet otsustas liiklus-
ohutuse parandamise eesmärgil 
kehtestada Tallinna-Tartu-Võru-
Luhamaa põhimaanteel katselise 
piirangu üle 12 meetri pikkustele 
sõidukitele ja autorongidele alates 
14.12. 2007 kuni aprillikuuni 2008 
reedeti kella 13st kuni 20ni. 

Liikluspiirang kehtestatakse 
Tallinna-Tartu sõidusuunal alates 
Jüri liiklussõlmest kuni Käreve-
re ristmikuni ja Tartu-Tallinna 
sõidusuunal alates Kärevere 
ristmikust kuni Vaida alevikuni. 
Piirangut ei kehtestata Anna 
piirkonnas 2,7 km lõigul, Mäo-
Mäeküla lõigul, Adavere aleviku 
vahel, Põltsamaa sissesõitude 
vahelisel 5 km pikkusel teelõigul 
ning Laeva 2 ristmiku piirkonnas 
700 m lõigul. 

Arvestades, et antud otsus 
võib valmistada probleeme toorpii-
ma varumisel põllumajandustoot-
jatelt, kuna paljud piima kokku-
veo autod langevad keelustatud 
veoautode kategooriasse, otsustas 
põllumajandusministeerium 
Maanteeametile esitada vastavasi-
sulise palve. Põllumajandusminis-
teerium edastas Maanteeametile 
palve leida võimalus erandi tege-
miseks piimaveo autodele, lubades 
neil piiranguta liikuda Tallinna-
Tartu-Võru-Luhamaa põhimaan-
teel ka pärast 14.12. 2007. 

Maanteeamet teatas põlluma-
jandusministeeriumile, et nõustub 
tegema üle 12 meetri  pikkustele 
piimaveo autorongidele erandi sel 
juhul, kui autorongid teenindavad 
piimafarme juurdepääsuga maan-
teelõigu Jüri-Kärevere piiranguga 
lõikudelt. 

Maanteeamet palub piimave-
dajatel esitada sõiduki ja haagise 
registreerimisenumbrid, autorongi 
teekond piimakogumisel (sealhul-
gas lähte- ja sihtpunt) ja piimafar-
mide asukohad. Pärast andmete 
esitamist otsustab Maanteeamet 
autorongidele konkreetsete läbi-
sõidulubade väljastamise. 
11 kuuga hukkus tööüles-
andeid täites 19 inimest

Tööinspektsiooni esialgsetel 
andmetel hukkus tänavu 11 kuu-
ga tööülesandeid täites 19 inimest. 

Tööinspektsiooni järelevalve 
valdkonnas said töötajad surma 
kümnel juhul. Viis inimest sai 
surma kukkudes kaubalaevas, 
karjääris või ehitusplatsil, kolm 
jäi kukkuva eseme või varingu 
alla, üks lämbus tsemendipunkris 
ja üks hukkus looma rünnaku 
tagajärjel. 

Raudteeinspektsiooni järele-
valve valdkonnas sai surma kaks 
rongi alla jäänud töötajat. 

Tehnilise järelevalve inspekt-
siooni järelevalve valdkonnas sai 
masinate ja seadmete käitlemisel 
surma kaks töötajat. 

Politsei järelevalve valdkon-
nas ehk autoliikluses hukkus üks 
töötaja. 

Neli surmaga lõppenud töö-
õnnetust juhtus välismaal, need 
moodustavad viiendiku kõigist 
töösurmadest. 

Möödunud aasta 11 kuuga võr-
reldes juhtus kuus ja 2005. aasta 
11 kuuga võrreldes kaks töösurma 
vähem. Kõik tänavu tööülesannete 
täitmisel hukkunud olid mehed, 
neist noorimad 22- ja vanim 71-
aastane. 

Mullu hukkus tööülesannete 
täitmisel 28 ja 2005. aastal 24 
töötajat. 

Viimasel kümnel aastal oli 
kõige vähem töösurmasid 2005. 
aastal ja kõige rohkem 1998. 
aastal - 56. BNS

AS Põltsamaa Felix on linna suurim tööandja ja maksumaksja, kus aeg-ajalt vajatakse palju aju-
tist tööjõudu, mida Põltsamaalt võtta ei ole. Seda eriti pingelisel sügisesel perioodil. 
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Kolm Adavere õpilaskodu 
tütarlast andsid rahva-
le ligikaudu tunniajase 
kontserdi. Paljud laulud 
olid neidude omalooming.

Publikut kogunes kont-
serdi ajaks ootamatult palju, 
silma järgi hinnates enam 
kui kuuskümmend inimest. 
Nii suur rahvahulk üllatas ka 
esinejaid endid. Mõisasaali 
viiekümnest istekohast jäi na-
piks ja osa publikust pidi kont-
serti nautima seistes. Lisaks 
kohalikule rahvale oli kohale 
tuldud ka Tartust, Elvast ja 
mujaltki, tulid tütarlaste sõb-
rad ja vanemad. Õpilaskodu 
neiud tulid nimelt Adaverre 
õppima mujalt Eestist - Tiina-
Maria Ulmiste elab Paides, 
Stina-Mari Pärlin Elvas ja 
Geir Raid Tallinnas. 

Asi sai alguse sellest, et 

Stina-Mari armastab laulda 
ja kannab õpilaskodusse tulles 
alati kitarri kaasas. Õpilas-
kodust leidis ta omale kaks 
liitlast, Tiina-Maria ja Geiri, 
kellega koos nad vaiksetel 
õhtutel omaette laulsid. Kuni 
lõpuks kooli sotsiaalpedagoog 
Liia Aun soovitas neidudel 
kava kokku panna ja ka teis-
tele esineda.

Kava panid tütarlapsed 
kokku ise. Mitmed esitamisele 
tulnud lauludest olid omaloo-
mingulised, seda nii meloodialt 
kui sõnadelt. Nõu ja jõuga oli 
abiks ka kooli muusikaõpetaja 
Nele Kaev, kes mõnda pala ka 
klaveril saatis. Muusikaõpe-
taja luges laulude vahele ka 
jõululuuletusi ja -jutte.

“Saime kontserdil nii suu-
re üllatuse osaliseks, et lausa 
pisarad olid silmis,” räägib 
sotsiaalpedagoog, lisades, et 

õpetajad ei käinud isegi mitte 
proovidel vaatamas, lastes 
tütarlastel endil omapäi tegut-
seda. Kui kontserdi algupoole 
mõned koolivennad kippusid 
kihistama ja rääkima, siis 

varsti oli kontsert publiku nii 
jäägitult kaasa haaranud, et 
saalis valitses täielik vaikus. 
Kontsert õnnestus väga häs-
ti, proove oli tehtud palju ja 
eeskava oli tasemel. 

Esinejaid tänati kommide 
ja roosidega.

ÜLLE LÄTTE

SPORT

Kiriku töö noorte ja 
lastega, vanade tradit-
sioonide alahoidmine 
ja jätkamine on kujune-
nud projektipõhiseks. 
Et töö toimiks, liiguvad 
EELK Põltsamaa Nigu-
liste koguduse noortetöö 
juhi Ulvi Uutari mõtted 
pidevalt uute võimali-
ke ettevõtmiste ja uute 
projektide kirjutamise 
lainel.

EELK Põltsamaa Nigulis-
te koguduse noortega tegeleb 
Ulvi Uutar, kes on ühtlasi 
ka projektide kirjutajaks. 
Projekt tuleb kirjutada iga 
ürituse tarvis. Rahataotle-
misel nõutakse kindlasti ka 
omapoolset kaasfinantsee-
ringut. Nii ongi oma õla alla 
pannud ja koguduse noor-
tetööd toetanud Põltsamaa 
linnavalitsus ja Põltsamaa 
ning Pajusi vallavalitsused. 
Toetamas on ka Põltsamaa 
kohalikud firmad - Jõe pood, 
AS Põltsamaa Feliks, E-Piim, 
Felixhallis on lubatud ruume 
kasutada. 

Üritusi on finantseeri-
nud Kultuurkapitali Jõgeva 
ekspertgrupp, haridus- ja 
teadusministeerumi kaudu 
hasartmängumaksunõuko-
gu. 

“Koos õpetaja Markus 
Haameriga kirjutasime pro-
jekti kohalikule Ettevõtluse 
Arendamise   Sihtasutuse-
le (EAS), et osta laste- ja 
noortetööks vajalikku teh-
nikat, eelkõige Data-pro-
jektorit. Täissummat küll 
ei saanud, kuid saime päris 
korraliku summa. Projekt 
on pikemaajalisem ja selle 
sisse kuuluvad veel ka tal-
vepäevad, lastelaager, noorte 
retriidilaager, laste ülestõus-
mispühade pidustused  ning 
pühapäevakooli lõpupidu 
emadepäeval,” räägib Ulvi. 

Talvepäevad 
esmakordselt 

oikumeenilised

Kümme aastat on talvi-
seid noortepäevi läbi viidud 
vaid luteri kiriku noortele, 
tänavu plaanitakse need 
teha esmakordselt oikumee-
nilistena. 

“Juba möödunud aastal 

hakkasime mõtlema, kas 
talvepäevadega jätkata ja 
kuidas seda teha. Otsusta-
sime oikumeenilise ürituse 
kasuks ja kaasame sinna lu-
teri koguduse noortele lisaks 
ka nelipühilaste, baptisti ja 
metodisti noori,” räägib noor-
tetöö juht. Praeguseks on 
läbirääkimisi peetud Jordani 
koguduse esindajatega, kes 
võtsid kutse hästi vastu. 
Talvepäevade põhiprogramm 
on Ulvi sõnul juba paigas. 
Esimeseks laagripäevaks 
on plaanitud oikumeenili-
ne jumalateenistus, kuhu 
oodatakse kaasa lööma nii 
nelipühilaste, baptisti kui 
ka metodisti vaimulikke. 
Noortepäeval osaleb ka kü-
lalisesinejaid. Noortetöö juht 
lisab, et noorte sooviks oli 
seekord rohkem muusikat 
talvepäevadesse tuua. 

“Töötoas teeme koha-
peal filmi “Inimene, aita 
iseennast!” Vastavalt päe-
vateemale “Ja mis siis...” 
soovime rääkida kaasinimese 
hoolimisest, headest tegudest 
ja heategemisest. Tahame 
korraldada ka akadeemilise 
vaidluse teemal “Abivaja-

ja, aita iseend!”, kuhu on 
kutsutud erinevate konfes-
sioonide esindajad,” räägib 
Ulvi viidates, et seekordsed 
talvepäevad on võrdlemisi 
töömahukad. “Me plaanitse-
me Soomest kutsuda ka meie 
sõpruskoguduse Kangasala 
noori.”

Talvepäevad on planeeri-
tud veebruari algusesse. 

Noortejuht leiab aega 
ka õpinguteks

Ka ülejäänud ürituste 
tarvis on Ulvil projektid juba 
kirjutatud ning Kultuur-
kapitalile esitatud. Varsti 
hakkavat tähtajadki kätte 
jõudma. Mõned olevat siiski 
veel lisaks kirjutada vaja. 

“Laste talvelaager toi-
mub koguduse majas ja on 
ainult meie oma koguduse 
lastele. Ülestõusmispühade 
ajal on kavas noorte vaiku-
selaager. Kevadel on tulemas 
ka emadepäeva pidu. Need 
plaanid vajavad veel koos-
kõlastamist. Kuna ressur-
sid on piiratud, on projekti 
kirjutamise oskus vajalik. 
Muusikaürituste poolelt kir-

jutab projekte kiriku organist 
Ülle Noormägi, “ lausub Ulvi, 
kes ise alustas projektide 
kirjutamisega juba 1999. 
aastal. Kõige kõrvalt on Ulvi 
otsustanud läbida ülikoolis 
magistriõppe. 

Ühtsus annab 
kogudusele elujõu

Ulvile on pakutud ka 
abi. Kirikla majja tuli Soo-
mest Järvenpää kogudusest 
meeste saunaseltsi esindus, 
kes tahtis aidata. Noortetöö 
juhendaja pakkus välja las-
tetoa saali värvimise. See 
on nüüd rõõmsates eredates 
värvides. Noored värvisid 
hoogtööpäevaku käigus ära 
ka noortetoa köögi, mis on 
nüüd samuti nägus. Ulvi 
jutust selgub, et köök on 
noorteürituste juures üks 
olulisemaid kohti. Nimelt 
tehakse noorteõhtuteks seal 
kindlasti midagi süüa, sest 
lisaks ühistegevusele alati 
ka süüakse. Pearõhk köögi-
töödes langeb jällegi Ulvile, 
kaasa arvatud toidukraami 
ostmine ja pärast nõude 
pesemine. Kuid appi tulevad 

ka noored ise ja nii mõnigi 
õpib noortejuhi sõnul kirikla 
köögis seda, mida ta kodus 
varem teinud pole. Selline 
koostegemine liidab. 

“Järvenpää mehed tõid 
meile ka uut mööblit, nii köö-
ki kui lastetoa saali. Saime 
kapid, vaiba, diivanid, tugi-
toolid,” räägib Ulvi. Soomest 
on laste- ja noortetöö tarvis 
toodud ka kena värvikirevat 
õppematerjali. Koguduse 
juures on noortejuhi sõnul ca 
35 noort, neist 25 on aktiiv-
sed. Lapsi on kogudusel laias 
laastus üle saja. Koguduse 
laste- ja noortetöö pole piirit-
letud ja nii on see suures osas 
omavahel põimunud, mis 
liidab koguduse järelpõlve 
ühtseks. Noored on püha-
päevakoolis õpetajateks. Ulvi 
üheks kohustuseks ongi noo-
ri õpetajaid juhendada ning 
enne uut õppeaastat nende 
poolt tehtud õppekavad kõik 
üle vaadata. Õppekavad te-
hakse ette kogu õppeaastaks 
nii nagu igas teiseski koolis. 

“Noored tegutsevad ka 
abiõpetajatena ja on ürituste 
toimkondades,” räägib Ulvi 
ja lisab, et just selline kor-
raldus annabki kogudusele 
elujõulisuse. 

Noortetöö jaoks 
loodud

Et töö laabuks, liiguvad 
Ulvi mõtted pidevalt uute 
võimalike ettevõtmiste ja 
uute projektide kirjutamise 
lainel. Kas noorel naisel lei-
dub kodus mõni hetk, millal 
õnnestub end töömõtetest 
välja lülitada?

“Ega palju ei ole küll,” 
rõkatab Ulvi rõõmsalt naer-
ma ja lisab, et kui ta rahu 
tahab saada, siis loeb midagi 
rahulikumat. “Eesti Kirikut”, 
vaimulikku kirjandust või 
mõnda uurimust. 

“Uurimistööd on ka pä-
ris huvitav lugeda, kuna 
ma pean ka ise kirjutama 
magistritööd,” sõnab kogu-
duse laste- ja noortetöö juht. 
Kõrgkoolis õpib Ulvi samuti 
noortetööd, sest see on töö, 
mida ta on juba aastaid tei-
nud ja mida ta ütleb endale 
meeldivat.

ÜLLE LÄTTE

Kiriku töö on muutunud 
projektipõhiseks

Jõuluturniir õnnestus igati
Tallinna, Tartu, Viljandi, 

Pärnu ja Jõgevamaa võrkpal-
liveteranide 22. jõuluturniir 
võrkpallis õnnestus igati. Eriti 
tasavägised olid naiskondade 
kohtumised. Üle viie aasta tuli 
taas võitjaks Jõgevamaa nais-
kond (Airi Riiman, Kaja Toom, 
Piret Võsu, Inga Reinmaa, Eda 
Ala, Ülle Sepp, Ellen Kliiman, 
Ene Vaasna), jättes teiseks 
Tartu, kolmandaks Viljandi ja 
neljandaks eelmise aasta võitja 
Pärnu.

Meestest oli kõige ühtlasema 
ja löögivõimelisema võistkonna-
na sel turniiril Tartu võistkond. 
Esikoha mängus avaldasid 
Põltsamaa veteranid Tiit Brück, 
Peeter Jaani, Mihhail Somelar, 
Raivo Lehiste, Kalev Pedajas ja 
Arvi Kesküla tartlastele sitket 
vastupanu, kaotades otsustava 
geimi 22:25. Kolmandaks tulnud 
mulgid (põhiliselt Ülo Palgi 
juhendamisel 3-4 aastakümmet 
tagasi võrkpallitreeninguid alus-
tanud) kaotasid Põltsamaale 1:2. 

Koos istuti, auhindu jagati 
ning tantsu löödi jällegi külalis-
lahkes Lustivere kultuurimajas, 
kus Vello Pelisaar ja Jüri Magus 
olid ette valmistanud õdusa 
peoruumi. Tänan nende kõrval 
ka kõiki teisi, kes populaarse 
turniiri õnnestumisele kaasa 
aitasid.
Lapsed kohtusid kabes ja 
males

Allakirjutanu juhendamisel 
kabe- ja malemängu saladusi õp-
pivad Põltsamaa ÜG algklasside 
ja Esku-Kamari algkooli lapsed 
kohtusid esmakordselt ruuduliste 
mängulaudade taga. Et kohtu-
mine lõppes viigiliselt 10:10, siis 
see tõstab kindlasti veelgi lastes 
huvi male ja kabemängu vastu. 
Põltsamaa lastest tõstsid male-
kabenuppe osavamalt Üllar Paju, 
Koit Allik ja Ivar Peetsalu, Esku 
lastest Krete Tali, Kaspar Põder 
ja Emili Seemann.

VILLU OJASSALU

Põltsamaa CUPi põnev 
finaal

Põltsamaa CUPi eest olid 
seekord võistlustules noorjalgpal-
lurid, kes on sündinud 1997.a ja 
hiljem. Osales kaheksa võistkon-
da Eesti erinevatest klubidest. 
Põltsamaa võistkond mängis 
koosseisus: Herman Heuer, 
Karl-Sander Nool, Karl-Kristjan 
Küppas, Filip-Sander Saar, Karl-
Kerdo Ojamaa, Kristjan Aas, 
Timo Tammik, Mattias Haamer 
ja võistkonda tugevdanud Jõgeva 
poisid väravavaht Kevin Liblik 
ja ründaja Stenver Kleimann-
Leimann ning Indrek Piho 
Siimusti lastekodust. Alagrupi-
turniiril võideti 4:3 JK Merkuur 
Juniori Tartust ja tulemusega 
3:0 JK Keilat ning JK Tallinna 
Kalevit. Poolfinaalis võideti kogu-
ni 5:1 SK 10 Premiumi Tartust. 
Finaalis kohtuti samuti ainult 
võite tunnistanud FC Tartu 
Olümpiaga. Tartu poisid asusid 
kiirelt 1:0 juhtima, kuid Põltsa-
maa poisid Filip-Sander Saare 
väravast viigistasid. Edasi oli 
võimalusi rohkem Tartu poistel, 
kuid väravateni enam ei jõutud. 
Võitja pidi otsustama penaltisee-
ria. Seekord olid kindlamad Tar-
tu Olümpia poisid ja võitsid 3:2. 
Ka seekord aitas auhinnalauda 
katta Kultuurkapitali Jõgevamaa 
ekspertgrupi poolt saadud toetus.

SILVAR LUHT

Õpilaskodu neiud laulsid end publiku südamesse

Adavere õpilaskodu tütarlapsed Tiina-Maria, Stina-Mari ja Geir publiku ees esinemas.

EELK Põltsamaa koguduse noortetöö juht Ulvi Uutar kiidab noorte tublidust, sest just nende 
abiga sai noortetoa köök sootuks uue näo. 
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Vanglas: 
„Ma sooviksin kokku 
saada vahialuse Metsavee-
rega.” 
„Kahjuks  vabanes ta eile 
ennetähtaegselt... Aga 
proovige mõne kuu pärast 
uuesti!” 

Tuleb mees koju, koridoris 
seisab naine plakatiga: 
„Ma sinuga ei räägi!” 
Mees kehitab õlgu ja läheb 
tuppa telerit vaatama, 
peagi ilmub tema ette 
naine uue plakatiga: 
„Aga kas tead, miks?”

Istub hullumajja saabu-
nud külastaja ootesaalis 
pingile ja silmitseb 
seinal olevat kella, seejärel 
võrdleb enda käekellaga, 
lõpuks küsib esimeselt 
möödaminejalt: 
„Vabandage, kas see kell 
seal on ikka õige?” 
Too vaatab teda imestu-
nult: 
„Kindlasti mitte – muidu 
poleks ta ju siin!” 

Sõbrad omavahel: 
„Seedimise parandamiseks 
joon ma õlut, isupuudusel 
valget veini, madala vere-
rõhu puhul punast, kõrge 
vererõhuga konjakit, gripi 
puhul viina.“ 
„Aga vett?“ 
„Sellist tõbe pole mul veel 
olnud...“ 

„Ütle mulle, kes sa oled 
ja ma ütlen, kes on sinu 
sõbrad!“ 
„Ma olen pankur.“ 
„Aga mina olen sinu 
sõber!“ 

Blondiinid kohtuvad poes: 
“Sa ostad suuri 
pamperseid?! Hooldad 
mõnd sugulast?!” 
“Ei, need on mu sõiduõpe-
tajale…” 

Baaris: 
“Kusta, kus sa end niimoo-
di ära oled päevitanud!” 
“Nudistide rannas.” 
“Aga miks rõngad silmade 
all?” 
“Binoklist…” 

Kipper lausub õllekappa 
suu juurde tõstes: 
“London on kõige udusem 
linn,” 
Madrus: 
“Mina olen veel halvemas 
linnas käinud.” 
“Kus see udune linn siis 
oli?” 
“Kus mina pean teadma, 
kui seal ei näinud abso-
luutselt midagi!”

Autobussi astub vanamees 
ja üks poiss tõuseb püsti, 
kuid vana surub ta kohe 
tagasi istuma, ise rääki-
des: 
„Istu, poja. Minu jalad 
kannavad veel mind.” 
Nii kordub see mitu korda. 
Mõne aja möödudes lau-
sub poiss: 
„Onuke, lubage, et tõusen 
ja lähen bussi pealt maha, 
sest olen juba neli peatust 
ülearu sõitnud!”

HOROSKOOP
NALJANURK

Selle ristsõna vastuseid ootame 18. detsembriks.
Eelmise ristsõna õige vas tus oli: ”OLEV REMSU”
Eelmisele ristsõnale saa bus  57 õiget  vastust. 
Auhinna (60 krooni) võitis ELGI SUVISTE Põltsa-
maalt.

Vali Uudised nr. 96

VASTUS____________________________________

____________________________________________

NIMI JA  AADRESS: __________________________

____________________________________________

Auhinna saab kätte ajalehe Vali Uudised toimetusest aad-
ressil Pajusi mnt. 22, Põltsamaa. Võitjal pa lu me kaa sa võt ta 
isi kut tõen dav do ku ment ja  isi kukood.

Ristsõna koostas Heino Laagus

TEADMISEKS
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Sisenesin 6. detsembril abikaasaga kauplusesse Maxima 
ostlema. Korvi sai pandud üht-teist toidupoolist, mille eest 

pidi tasuma kassas abikaasa. Kuna oli vaja ka hügieenitarbeid, 
otsustasin neid ostukorvi mitte panna ja nende eest ise eraldi 
maksta. Võtsin taskust rahakoti, et vaadata, kas raha ikka ostu 
tarbeks on. Rahakoti panin tasku tagasi ja karbi hügieenitarve-
tega võtsin kätte. Kassas maksin siis käes olnud karbi eest, kuid 
kassast väljudes pidas mind kinni turvanaine ja palus mul taskud 
tühjaks teha. Ma küsisin, milles asi? Üks inimene saalist olevat 
turvatöötajale öelnud, et ma panin ühe karbi tasku ja teise eest 
maksin. Ma küsisin, kes sellist juttu ajab? Ta vastas, et see ei 
oma tähtsust. 

Nõuet taskud tühjendada korrati ja kuna mind ei kutsutud 
turvaruumi, pidin lõpuks oma tasku sisu tühjendama peaaegu et 
prügikasti otsas. Loomulikult oli tasku tühi.

Ma sooviks teada, kes mulle selle ülekohtu heastab. Samal ajal 
kaupluses viibinud inimeste silmis olen ma varas nüüd nagunii. 
Järgmine päev helistati mulle kauplusest ja öeldi et kuna minu 
taskus midagi ei olnud,  ju ma panin siis kauba mehe taskusse. 
See on aga laim. 

Olge selles kaupluses ettevaatlikud. Järgmine ebaõiglaselt 
varga sildi külge saaja võite olla teie. 

Šokis ostja  
 (toimetusele on kirja autor teada)

12. detsembril Aivar, Aiver, Aivo
13. detsembril  Lucia, Hele, Ele, Ere, Loviise,  
   Luise, Viise
14. detsembril  Eho, Hengo, Hingo
15. detsembril  Kalli, Kelli, Kulla, Killu
16. detsembril  Adelheid, Adeele, Ethel, Aade,  
   Aale, Teele, Haide, Aliide,   
   Liide
17. detsembril  Rahel, Raili
18. detsembril  Neeme, Neemo

LUMIST NIMEPÄEVA!

JÄÄR
Mõjud sel nädalal teistele ootamatult autoriteetse 
ning usaldusväärsena. Eelseisev nädal on hea 
aeg jagada enda ideid ja arusaamasid oma kaas-
lastega. Võimalik, et Sinu poole pöördutakse mitut 
laadi abipalvetega. Eneselegi ootamatult oskad 
teisi suurepäraselt aidata. Oled oodatud külaline 
igas seltskonnas.

SÕNN
Kätte on jõudnud suurepärane aeg õpingute alusta-
miseks. Suudad mõtelda kiiresti ja konstruktiivselt. 
Samas kipud millegipärast liigselt lobisema ja 
tühje jutte veeretama. See kulutab oma niigi Sinu 
enne aastavahetust nappivat energiat. Hoia parem 
suu söögi jaoks, tekitad  endale ja teistele vähem 
probleeme.

KAKSIKUD
Selle nädala planeediseisud võivad Sind mõjutada 
suunas, kus oled sunnitud tööd tegema oma salajas-
te allasurutud tunnete ning hirmudega. Kui tunned, et 
ise sellega hakkama ei saa, palu abi spetsialistidelt. 
Su närvisüsteem töötab hetkel ülekoormusel, seega 
ei tasu abi otsimist ka häbeneda. Aga mis kõige 
olulisem - ära võta enam vastu ühtki lisatööd. Töötad 
niigi oma võimete piiril.

VÄHK
Püüa endale selgeks teha, mis on siis Sulle esma-
tähtis ja mis teisejärguline. Väldi enese killustamist, 
süvene ikka ühte asja korraga. Kuigi aasta viimased 
nädalad on tõesti tempokad, leia aega ka isiklike 
asjadega tegelemiseks. Vaata oma kodus ringi, kääri 
käised üles ja hakka jõuludeks valmistuma. Ei jõua 
ka Sina kõiki töid üksi ära teha.

LÕVI
Tuline ja kirglik nädal, kus meeleolud muutuvad mitu 
korda päevas. Puutud kokku selliste probleemidega, 
millega pole varem kunagi tegelenud. Näiteks võtad 
endalegi ootamatult sõna poliitilistel teemadel või 
siis kohtud vastassugupoole esindajaga, kellega 
võib vägagi meeldiv suhe areneda. Enne pea ees 
uute suhtesse hüppamist kaalu igaks juhuks kõiki 
poolt- ja vastuargumente. 

NEITSI
Sel nädalal on Sind ümbritsev õhkkond pehmelt 
öeldes elektriline. Tunned endasse voolamas 
uut energiat. Peaksid sellele kindlasti väljundi 
leidma, sest muidu võivad Sind tabada peavalud 
või unetud ööd. Kui mingit muud tegevust ei leia, 
käi praegu rohkelt korraldatavatel pidudel ja tantsi 
ennast hingetuks. Pärast tunned ennast hoopis 
teise inimesena.

KAALUD
Sind ootab ees emotsionaalsete meeleoludega 
nädal. Pinnale kerkivad tunded ja meeleolud, mida 
siiani oled püüdnud alla suruda. Oled segaduses ega 
oska nii mõneski asjas seisukohta võtta. Ei oskagi 
muud soovitada, kui usalda oma intuitsiooni. Mõistu-
sega tehtud otsused ei pruugi olla sulle kasulikud.

SKORPION
Peaksid sel nädalal tehtavate otsuste tegemisel 
tavalisest ettevaatlikum olema. Võimalik, et keegi 
püüab Sind enda huvides ära kasutada. Aeg pole 
soodne ei tehingute tegemiseks ega üldse lepingute 
sõlmimiseks. Eriti  hoia eemale kinnisvaratehin-
guist. Nendest ei tule nüüd muud kui probleeme 
ja segadust. 

AMBUR
Kaldud sel nädalal liigselt kiirustades järeldusi 
tegema asjade kohta, mille puhul oleks arukam 
aega anda ning oodata nende laabumist. Oled 
teiste suhtes üldse kuidagi eriti kriitiline ja kipud 
sõna võtma seal, kus seda Sinult sugugi ei oodata. 
Tegele parem oma asjadega, näiteks mine sõpradele 
jõulukinke ostma.

KALJUKITS
Aeg likvideerida vanu võlgu ja lahendada ebaselgeid 
suhteid. Oled sirgjooneline ning suudad hoida vest-
lust ükskõik mis konkreetsel teemal. Paistad silma  
taiplikkuse ja laialdaste teadmiste poolest. Oled 
sõpradele heaks nõuandjaks ja toetajaks.

VEEVALAJA
Saavutad edu vaid siis, kui mõtled hoolikalt läbi iga 
sammu, mida teha kavatsed. Eelseisev nädal ei 
soosi kõhklejaid. Püüa mõelda konstruktiivselt ning 
olla enesekindlam. Siis suudad teisi oma tegemis-
tesse kaasata ja ise veidi tagaplaanile jäädes ka oma 
isiklike asjade peale mõelda.

KALAD
Rahutute meeleoludega nädal. Stabiilset ning 
rahulikku meeleolu on raske saavutada. Samuti ei 
suuda sa kuidagi keskenduda ühele konkreetsele 
tegevusele. Mõtted on hajevil, üldse oled kuidagi 
uimane ja hajameelne. Ettevaatust liikluses, Sinu 
pilvedes olek võib muidu õnnetusi põhjustada.

Represseeritute tervisetoetuse saamine 
lihtsustub

IRLi parlamendisaadik Urmas Reinsalu ütles täna okupat-
sioonirežiimide poolt represseeritud isiku seaduse muudatuste 
esimesel lugemisel, et represseeritud inimeste tervisetoetuse 
maksmisel tuleb kõrvaldada nõue, et inimesed peaksid tervise-
toetuse saamiseks esitama täiendavaid kuludokumente.

„See viiks selle toetuse sarnaseks oma iseloomult teiste sünd-
musest või faktist tulenevate toetustega, nagu lapse sünnitoetus. 
See fakt, mille alusel isikule hakatakse aastas tervise leevenduse 
toetust maksma, on asjaolu, et inimesele on väljastatud repres-
seeritu tunnistus,“ lausus Reinsalu.

Reinsalu sõnul on aruandekohustusest vabastatud summa 
tuhat krooni (kokku 2500-kroonisest aastatoetusest) ja 1. jaanua-
rist 2009 suureneb see summa 2500 kroonini. Lisaks sellele jääb 
kehtima ka 500 krooni ulatuses makstav sõidukulude hüvitamise 
kompensatsioon. 

„Selle muudatuse ajendiks on paljude represseeritute ja rep-
resseeritute organisatsioonide tähelepanu juhtimine, et selline 
piirang kuludokumentide esitamisele koormab asjatult eakaid 
inimesi ning otstarbekohasem  oleks bürokraatiat leevendada,“ 
lausus Reinsalu. Tema hinnangul astub riik praegu tervisetoetuse 
järk-järguliseks kuludokumentide nõude kaotamiseks esimese 
sammu, perspektiivis tuleb kõik toetused liita kokku üheks 
aastatoetuseks.


